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Investiţiile din fonduri europene şi 
guvernamentale continuă la Năsăud! 

Vezi ce proiecte încep sau se încheie în acest an!
	 Primarul	 oraşului	 Năsăud,	
Dorin	Vlaşin,	 	anunţă	că	proiectele	de	
investiţii	finanţate	din	fonduri	europene	
şi	guvernamentale	continuă	la	Năsăud.	
Câteva	proiecte	vor	fi	finalizate	în	acest	
an,	 pentru	 altele	 va	 începe	 execuţia	
propriu-zisă.
									Astfel,	în	2021	se	vor	încheia	lucră-
rile	la	proiectul	de	„Modernizare	drumuri	
agricole	în	oraşul	Năsăud”	(PNDR),	dar	
şi	la	proiectul	de	„Eficientizarea	energe-
tică	a	Spitalului	Orăşenesc	„Dr.	George	
Trifon”	 Năsăud”	 (POR),	 la	 podul	 cu	 o	
bandă	de	circulaţie	peste	râul	Someşul	
Mare	în	cartierul	Luşca	şi	cel	de	moder-
nizare	străzi	(PNDL	2).
									Anul	acesta	vor	începe	lucrările	de	
reabilitare,	modernizare	şi	dotarea	Şco-
lii	Gimnaziale	„Mihai	Eminescu”	Năsă-
ud	şi	a	infrastructurii	urbane	adiacente,	
dar	şi	 la	proiectul	 „Creşterea	eficienţei	
energetice	 a	 blocurilor	 de	 locuinţe	 în	
oraşul	Năsăud”,	la	proiectul	„Creşterea	
mobilităţii	 urbane	 în	 oraşul	 Năsăud”,	
pentru	partea	de	modernizare	de	străzi,	în	li-
citaţie	fiind	şi	depoul	pentru	autobuzele	elec-
trice.	Se	lucrează	la	proiectul	de	reabilitare	şi	

dotare	pentru	Centrul	de	zi	pentru	persoane	
vârstnice	şi	unitate	de	îngrijire	la	domiciliu,	în	
implementare	fiind	şi	proiectul	„Servicii	socia-
le	pentru	seniorii	comunităţii	năsăudene”.

	 	 	 	 	 	 	 	 	Nu	în	ultimul	 rând,	 	o	
prioritate	 rămâne	 şi	 realiza-
rea	 studiului	 de	 fezabilitate	
şi	 a	 documentaţiilor	 tehnice	
aferente	 pentru	 „Varianta	 de	
ocolire	a	oraşului	Năsăud”	 în	
vederea	 obţinerii	 unei	 finan-
ţări	europene.
									Merită	amintită	şi	obţine-
rea	 unei	 finanţări	 	 europene	
de	 către	 Spitalul	 Orăşenesc	
„Dr.	 George	 Trifon”	 în	 parte-
neriat	 cu	 Primăria	 Năsăud	
pentru	 creşterea	 capacităţii	
de	gestionare	a	crizei	sanitare	
CoVid-19.

Vezi ce proiecte vor fi lansate în acest an, la 
Năsăud! Bloc ANL pentru tinerii năsăudeni!

	 Administraţia	 năsăudeană	 are	 în	
plan	 demararea	 unor	 proiecte	 noi,	 dar	 şi	
pregătirea	unor	documentaţii	care	să	stea	la	
baza	obţinerii	unor	finanţări.
									„Pe	lângă	proiectele	pe	care	le	avem	
în	diferite	 stadii	 de	 implementare,	 cu	 finan-
ţare	 europeană,	 guvernamentală	 sau	 de	 la	
bugetul	 local,	avem	în	plan	şi	alte	 investiţii.	
Astfel,	 avem	 în	 plan	 dotarea	 şi	moderniza-
rea	 Bibliotecii	 Orăşeneşti	 „Veronica	 Micle”,	
un	 proiect	 de	 regenerare	 urbană	 pentru	 o	
suprafaţă	de	9.000	ari	în	zona	cartierului	de	
blocuri.	 De	 asemenea,	 vrem	 să	 continuăm	
operaţiunea	 de	 desfiinţare	 a	 garajelor,	 ast-
fel	ca	în	3-4	ani	acestea	să	devină	o	istorie,	
iar	 în	 locul	acestora	să	avem	parcări,	spaţii	
verzi,	 locuri	de	joacă.	Ne	propunem	un	nou	
proiect	 de	 anvelopare	 a	 blocurilor,	 de	 efici-
entizare	termică,	în	care	vrem	să	cuprindem	
20-30	imobile.	Pentru	modernizarea	Liceului	
Economic,	unde	am	încercat	obţinerea	 fon-
durilor	 norvegiene,	 vom	căuta	 finanţare	 din	
fonduri	europene.
									La	Năsăud	va	fi	construit	un	bloc	de	

locuinţe	pentru	tinerii	specialişti,	cu	15	apar-
tamente,	 prin	Agenţia	 Naţională	 pentru	 Lo-
cuinţe,	pe	strada	Bistriţei.	Pentru	Complexul	
sportiv	 multifuncţional,	 aşteptăm	 licitaţia	 la	
CNI.	Ne	gândim	şi	la	un	proiect	de	amenaja-
re	a	unei	zone	de	promenadă	pe	malul	râului	
Someş”,	ne-a	declarat	primarul	Dorin	Vlaşin.
									La	Năsăud	vor	continua	şi	lucrările	la	ilu-
minatul	trecerilor	pentru	pietoni.	„Vom	organi-
za	un	concurs	de	soluţii	arhitecturale	pentru	
potenţiale	proiecte,	la	care	să	aplice	studenţi	
la	Arhitectură	şi	nu	numai	din	Ţara	Năsăudu-
lui.	Zona	centrală,	cu	Piaţa	Unirii,	dar	şi	alte	
zone	vor	 face	obiectul	unui	concurs	 în	care	
cele	mai	 frumoase	 idei	vor	putea	fi	puse	 în	
practică”,	ne-a	precizat	edilul	năsăudean.
									Nu	în	ultimul	rând,	trebuie	spus	că	Pri-
măria	Năsăud	lucrează	la	înscrierea	în	Car-
tea	Funciară	a	cinci	străzi	din	oraş,	şi	anume	
Tănase	Tudoran,	Cloşca,	Viei,	Nicolae	Dră-
gan,	Cimitirului	+	Mică	din	Luşca.	După	inta-
bularea	acestor	străzi,	administraţia	va	căuta	
surse	de	finanţare	în	vederea	modernizării,	a	
asfaltării	acestora.

Reorganizarea aparatului din Primăria 
Năsăud: Mai puţini, dar mai eficienţi! 

Salarizarea, la nivelul anului trecut
	 Una	 dintre	 prioritătăţile	 adminis-
traţiei	 năsăudene	 o	 constituie	 eficientizarea	
activităţii	 	aparatului	de	specialitate,	 inclusiv	
printr-un	 	 proces	 de	 reorganizare.	 Din	 varii	
motive	 –	 transfer,	 pensionare	 etc.	 -	 	 şase	
persoane	au	plecat	din	instituţie,	iar	angajări	
nu	s-au	mai	făcut,	tocmai	pentru	a	face	eco-
nomii	la	buget.
	 	 	 	 	 	 	 	 	 „Putem	 vorbi	 de	 o	 restructurare/re-
organizare	 a	 aparatului	 administrativ.	 Chiar	
dacă	suntem	mai	puţini,	încercăm	să	fim	mai	
eficienţi.	Vom	bloca	posturile,	dacă	vor	mai	fi	

cazuri	de	plecări.	Menţionez	că	nivelul	salari-
ilor	din	Primăria	Năsăud	rămâne	neschimbat	
comparativ	cu	anul	2020.	De	asemenea,	am	
reuşit	 să	 facem	o	economie	de	aproximativ	
100.000	euro	la	partea	de	salarii.	Năsăudenii	
trebuie	să	ştie	că	doar	23%	din	totalul	buge-
tului	este	alocat	pentru	plata	drepturilor	sala-
riale,	 încercăm	să	repartizăm	sume	cât	mai	
consistente	pentru	investiţii	care	să	schimbe	
în	bine	faţa	oraşului”,	a	precizat	primarul	Do-
rin	Vlaşin.

Comisie de control pentru păşunile şi pădurile 
Năsăudului

	 Primăria	Năsăud	va	demara	o	acţiune	de	verificare	pentru	suprafeţele	de	păşune	
şi	pădure	pe	care	le	are	în	proprietate.	Suprafeţele	forestiere	aflate	în	proprietatea	oraşului	
sunt	gospodărite	şi	administrate	de	Ocolul	Silvic	Feldru	şi	Ocolul	Silvic	Someş-Ţibleş.	Potrivit	
primarului	Dorin	Vlaşin,	va	fi	numită	o	comisie	specială	din	care	vor	face	parte	reprezentanţi	
ai	Primăriei	Năsăud,	consilieri	locali,	specialişti.
	 Comisia	va	urmări	modul	în	care		a	fost	aplicată	strategia	naţională	şi	locală	în	do-
meniul	silviculturii	pentru	pădurile	Năsăudului,	modul	în	care	s-a	acţionat	pentru	apărarea,	
conservarea	şi	dezvoltarea	durabilă	a	fondului	forestier,	dar	şi	activităţile	de	recoltare	şi	va-
lorificare	a	produselor	specifice	fondului	forestier,	în	condiţii	de	eficienţă	economică.
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Gură de oxigen pentru HORECA, la Năsăud: 
impozite mai mici cu 30% pentru clădirile cu 

această destinaţie, pe perioada stării de 
urgenţă şi/sau alertă

 Consiliul Local Năsăud a aprobat, 
în luna decembrie, reducerea cu 30% a im-
pozitului pe clădirile nerezidențiale aflate în 
proprietatea persoanelor fizice sau juridice, 
folosite pentru activitate economică de tip 
HORECA, în anul 2020, pentru perioada în 
care s-a instituit starea de urgență și/sau 
alerta, ca urmare a efectelor epidemiei coro-
navirusului SARS-COV-2. Iniţiativa i-a aparţi-
nut primarului Dorin Vlaşin şi a fost aproba-
tă de consilierii năsăudeni. Foarte probabil, 
dacă unităţile HORECA vor fi închise, o astfel 
de decizie va fi luată şi pentru anul în curs.
 Pentru a beneficia de prevederi-
le prezentei hotărâri, proprietarii clădirilor 
aveau obligația, ca, până la data de 21 de-
cembrie 2020, inclusiv, să depună la Biroul 
Impozite și taxe din cadrul Primăriei orașului 
Năsăud, în a cărui rază teritorială de compe-
tență se află clădirea, o cerere de acordare a 
reducerii, însoțită de o declarație pe proprie 
răspundere. Proprietarii care dețin clădiri ne-
rezidențiale, utilizate pentru activitatea eco-
nomică proprie de tip HORECA, în declarația 
pe propria răspundere, vor menționa, fie în-
treruperea totală, fie întreruperea parțială a 
activității economice.
 Actul normativ prevede că propri-
etarii care și-au întrerupt parțial activitatea, 

anexează la cerere o copie a certificatului 
pentru situații de urgență emis de Ministerul 
Economiei, Energiei și Mediului de Afaceri.
 În cazul proprietarilor care dețin clă-
diri nerezidențiale, date în folosință, pentru 
desfășurarea unor activități economice de tip 
HORECA, către alte persoane fizice și juri-
dice, pe perioada în care s-a instituit starea 
de urgență/alertă, din declarația pe propria 
răspundere, trebuie să reiasă că, se găsesc 
concomitent, în următoarele situații: au re-
nunțat cu cel puțin 50% din dreptul de a în-
casa contravaloarea chiriei; cel puțin 50% din 
suprafețele deținute și afectate de activitatea 
economică, nu au fost utilizate, ca urmare 
a faptului că titularii dreptului de folosință a 
clădirilor respective au fost obligați, potrivit 
legii, să își întrerupă total/parțial activitatea 
economică;  declarația pe propria răspunde-
re ale utilizatorilor cu privire la întreruperea 
totală sau parțială a activității economice de 
tip HORECA.
 În cazul în care persoanele fizice 
și juridice au plătit impozitul anual pe clădiri 
datorat pentru anul 2020, până la data de 
30.09.2020, acestea au putut solicita restitui-
rea diferenței de impozit în termenul dreptului 
de prescripție prevăzut de Codul de procedu-
ră fiscală.

Târgul de joia de la Năsăud, în curs 
de autorizare

 Administraţia năsăudeană este în 
curs de autorizare a zonelor de comerţ am-
bulant din cadrul „Târgului de joia” de la Nă-
săud. Este vorba despre comercianţii ambu-
lanţi din alte zone ale judeţului sau din ţară care 
veneau în fiecare joi să-şi vândă marfa, la Nă-
săud, pe străzile din proximitatea pieţei. Pentru 
agenții economici de pe raza orașului Năsăud 
a fost asigurat spațiul necesar distanțării fizice 
în vederea comercializării produselor.

Eradicarea cerşetoriei va fi legiferată la 
Năsăud! Asistaţii sociali, la muncă!

 Cerşetoria reprezintă o problemă la 
nivelul întregii ţări, astfel că autorităţile locale 
din Năsăud caută soluţii legislative prin care 
să eradicheze acest fenomen. Potrivit prima-
rului Dorin Vlaşin, va fi iniţiat un proiect de 
hotărâre prin care se va da posibilitatea con-
fiscării sumelor obţinute în urma cerşetoriei, 
astfel că respectivele persoane nu vor mai fi 
atrase de Năsăud.
         „Au fost date amenzi cu duiumul, dar nu 
este o soluţie, pentru că nu sunt achitate, iar 
sumele încarcă doar bugetul local ca neînca-
sări. Mai ales joia, când este zi de târg, dar şi în 
alte zile, sunt mulţi cerşetori. Trebuie să găsim 
o soluţie”, ne-a declarat primarul din Năsăud.
         În context, acesta a menţionat că şi 

 Documentaţia aflată în lucru şi care va 
fi adoptată în perioada următoare vizează auto-
rizarea comerţului ambulant pe str. Piața Nouă, 
str. Rahovei, str. Iulian Marțian, str. Gării (parţial).
 Hotărârea CLSU Năsăud a fost lua-
tă în iulie 2020 şi este aplicabilă până la în-
cetarea stării de alertă instituită pe teritoriul 
României și după încetarea acesteia până la 
autorizarea zonelor de comerț ambulant.

persoanele care beneficiază de venitul minim 
garantat, apte de muncă, vor fi atent monito-
rizate, tocmai pentru a presta activităţi în fo-
losul comunităţii. Sunt vreo 15 persoane care 
pot munci, astfel că administraţia se va folosi 
în activităţile edilitare.

Aproximativ 200 de locuri de muncă vor fi 
disponibile la Năsăud

 Administraţia locală 
năsăudeană susţine că, în 
aceast an, la nivelul oraşului 
vor fi create aproximativ 200 
de noi locuri de muncă, un 
fapt îmbucurător. Asta se da-
torează companiilor care au 
făcut investiţii în oraş.
 Astfel, TeraPlast SA, 
compania-mamă a Grupului 
TeraPlast, a achiziționat pa-
chetul majoritar de acțiuni al 
companiei Somplast SA din 
Năsăud. „Am decis achiziția 
Somplast deoarece este deja 
prezentă pe piața de folii pe care urmează 
să intrăm în 2021 odată cu investiția făcută 
de TeraPlast Folii Biodegradabile SRL. Inte-
grarea Somplast, după obținerea avizelor de 
la Consiliul Concurenței, va crea o serie de 
sinergii la nivel de aprovizionare cu materii 
prime și eficientizare a utilizării capacităților 
de producție. Nu în ultimul rând, Somplast 
este un simbol al industriei județului Bistri-

ța-Năsăud. Ar fi fost păcat ca această bază 
industrială să se degradeze și să dispară”, a 
declarat Alexandru Stânean, CEO Teraplast.
 O altă oportunitate de angajare este 
oferită de Penny Market, care ar urma să 
deschidă luna viitoare, şi unde vor fi încadra-
te 17 persoane. Un alt beneficiu pentru năsă-
udeni, este că parcarea acestui supermarket 
va putea fi folosită pe parcursul nopţii, când 
magazinul este închis.

Parc de skate la Năsăud! Terenul sintetic la 
Gimnazială, modernizat!

 Primăria Năsăud va amenaja un 
parc de skate pentru tinerii din oraş. Imediat 
după aprobarea bugetului, vor fi achiziţiona-
te modulele de skate, acestea urmând să fie 
amplasate fie în zona parcului, fie în curtea 
Școlii de Aplicaţie.
         Modernizarea terenului sintetic de la 
Şcoala Gimnazială Mihai Eminescu, a tere-
nului de tenis din incinta stadionului şi fina-
lizarea lucrărilor la sala de sport a Şcolii de 

Aplicaţie se numără printre priorităţile Primă-
riei Năsăud.
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La Năsăud a fost deschis singurul patinoar din 
judeţ! Sunteţi invitaţi să petreceţi clipe de poveste!

La Năsăud, şi în această iarnă,  a fost des-
chis patinoarul, primele probe ale suprafeţei 
de gheaţă având loc duminică după-amiaza. 
Este o iniţiativă privată, la care administraţia 
năsăudeană a răspuns pozitiv, oferind tere-
nul pentru închiriere.  Au fost instalate deco-
rurile festive, amplasamentul a fost împrej-
muit, suprafaţa de gheaţă a fost finalizată, iar 
năsăudenii nu s-au lăsat prea mult aşteptaţi.
Programul a fost stabilit în mai multe intervale 

11-13, 14-16, 17-19 
şi 20-22. Un tichet 
de acces va costa 
15 lei, iar cei care 
vor închiria o pere-
che de patine vor 
mai achita 10 lei.
„Sperăm ca vremea 
să ne ajute, pentru 
că au fost tempe-
raturi foarte mari 
în luna decembrie. 
Aproape 3 săptă-
mâni am lucrat în 
fiecare noapte pen-
tru a putea produce 

gheaţa, mai sunt de făcut mici retuşuri. E un 
mod frumos de petrecere a timpului liber şi 
îi invităm pe toţi să se bucure de momente 
frumoase în aer liber”, ne-a declarat Dan 
Ruşti, promotorul acestei idei. Pentru începă-
tori, există echipamente de ajutor. Patinajul 
este o experiență fascinantă și amuzantă în 
același timp, mai ales când ai alături familia, 
prietenii şi totul se întâmplă într-un cadru de 
poveste.

Primarul Dorin Vlaşin va relua 
Festivalul-concurs „De Ispas la Năsăud”. 

Ansamblul „Someşana”, reînfiinţat
 

Festivalul-concurs „De Ispas la Năsăud” va fi 
reluat după o pauză de opt ani. Primarul ora-
şului Năsăud, Dorin Vlaşin, a declarat pentru 
„Răsunetul” că Năsăudul a avut unul dintre 
cele mai importante festivaluri ale ţării
 „Ne-am propus reluarea unuia 
dintre cele mai importante evenimente ale 
Năsăudului, Festivalul –concurs „De Ispas 
la Năsăud” şi, în funcţie de situaţia epidemi-
ologică, ne gândim să depunem un proiect 
la Ministerul Culturii, condus de un prieten al 
năsăudenilor, ministrul Bogdan Gheorghiu, 
şi să conturăm zilele oraşului în jurul aces-
tuia. Ispasul şi Maialul elevilor sunt brand-uri 
ale oraşului. De asemenea, vom solicita la 
Ministerul Culturii continuarea lucrărilor de 
intervenţie la Biserica „Sfântul Nicolae”. Ne 
gândim şi la un manual de istorie locală prin 
care valorile din Oraşul Academicienilor să 
fie cunoscute de către copiii noştri. Şi pen-
tru că suntem Capitala Ţării Năsăudului, un 
depozitar de tradiţii, vom reînfiinţa Ansamblul 
„Someşana” al Casei de Cultură, cel care 
de-a lungul timpului ne-a adus atâtea bucu-
rii. Împreună cu managerul Casei de Cultură, 

Ionuţ Nistor, vom 
conlucra şi la alte 
proiecte. Nu am 
venit să schimb 
oameni din funcţii, 
ci acolo unde lu-
crurile merg bine 
vom face echipă 
împreună şi, mai 
mult, vom relua 
evenimentele în-
drăgite de năsă-
udeni, dar totul 
depinde de modul 
în care va evolua 
pandemia. Să fim 
sănătoşi pentru că 

proiecte avem multe şi frumoase”, ne-a de-
clarat primarul Dorin Vlaşin.
 Festivalul a dat de-a lungul timpului 
a dat nume sonore folclorului românesc: Ioan 
Dordoi, Ioan Drăgan, Vlăduţa Lupău, Marius 
Zorilă, Andreea Chiseliţă, Georgel Nucă, Ale-
xandra Chira, Cristina Livia Scurtu. Din juriu 
au făcut parte, în fiecare an, celebrităţi ale 
televiziunii şi radioului, amintind aici pe Mări-
oara Murărescu, Elise Stan, Eugenia Florea, 
iar acompaniamentul a fost realizat, la majo-
ritatea ediţiilor, de către Orchestra Profesio-
nistă „Dor Românesc”, condusă de maestrul 
Ştefan Cigu.
 Festivalul a fost înfiinţat în 1995, 
sub formă de concurs, de către Pahone Pop, 
fost director al Casei de Cultură, având ală-
turi pe referentul Liviuţa Istrate şi coregraful 
Florin Persică. Ansamblul „Someşana” nu a 
mai avut activitate în ultimii ani, însă, a rămas 
în memoria colectivă a oraşului, şi nu numai, 
pentru că de-a lungul timpului, în cei 60 de 
ani de la înfiinţare, sute de copii au învăţat 
frumuseţea tradiţiilor în paşi de coregrafie 
sau prin intermediul cântecelor.

Profesorul Ioan Seni, la 75 de ani. O viață 
dedicată învățământului și culturii năsăudene

 La 5 ianuarie 2021 profesorul Ioan 
Seni din Năsăud a împlinit 75 de ani. A fost 
profesor de istorie la Rebrișoara și apoi la 
Colegiul Național ” George Coșbuc” din Nă-
săud ,  până la pensionare. Colegiul Național 
” George Coșbuc” din Năsăud este continu-
atorul Gimnaziului Românesc din Năsăud, 
înființat în 1863.. Șase ani mai târziu, în 1869 
s-a deschis și Gimnaziul Românesc din Brad, 
județul Hunedoara, actualmente Liceul Teo-
retic ” Avram Iancu”, Brad, al cărui absolvent 
sunt. La inaugurarea Gimnaziului Românesc 
din Brad a participat și Avram Iancu, care a 
rostit și o scurtă cuvântare.
            La Colegiul Național ”George Coșbuc” 
din Năsăud , profesorul Ioan Seni a excelat 
nu numai prin apropierea elevilor de studiul 
istoriei și pregătirea lor pentru examene, 
olimpiade și concursuri, dar și prin activități 
cultural-educative memorabile, cum ar fi 
formația de călușari, pe care a instruit-o din 
1985 și cu care a obținut numeroase premii 
la festivaluri și concursuri, dar care a parti-
cipat anual și la Maialul Elevilor Năsăudeni.
            Din 1990, profesorul Ioan Seni este 
președintele Desărțământului ASTRA Năsă-
ud și, în această calitate a fost promotorul 
unor activități de înaltă ținută, remarcate în 
întreaga Transilvanie. Dintre acestea amintim 
:Tabăra Internațională ” Acasă la noi”, tabără 
organizată pentru copiii și tinerii din teritoriile 
românești de dincolo de Prut, cele trei ediții 
ale ”Deniilor Eminescu la Năsăud”, prilej cu 
care s-au dezvelit și busturile lui Eminescu și 
Veronica Micle din Năsăud.
            O realizare de mare importanță 
în păstrarea identității naționale românești o 
constituie ” Festivalul ilvean de colinde, obi-
ceiuri de iarnă și port popular”, manifestare 
care a parcurs 25 de ediții (1994-2020). La 
ultima ediție s-a lansat cartea scriitorului nă-
săudean Ioan Mititean, ”De Crăciun pe Valea 
Ilvelor”, Editura Napoca Star, 2020.
            Pofesorul Ioan Seni s-a evidențiat și 
prin foarte buna organizare a adunărilor ge-
nerale anuale ale despărțământului. Perso-
nal am participat la acțiuni astriste organizate 
la Năsăud de către președintele Despărță-
mântului ASTRA Năsăud, prof. Ioan Seni, 
după cum astriștii năsăudeni au participat la 
activități organizate de  ASTRA Dej, Despăr-
țământul „Dr. Teodor Mihali”. La 10 februarie 
2018 am fost  prezent la o activitate reușită la 
Năsăud, iar în acelașii an, la 18 mai , astriștii 
dejeni (printre care am fost și eu), au fost ală-
turi de colegii lor năsăudeni  în cadrul ” Zile-

lor Orașului Năsăud”. Am vizitat și Expoziția 
„ Fascinația Culturii Cucuteni”, care a fost 
găzduită de Muzeul Grăniceresc, Năsăud.
            La 8 februarie 2020 am fost de față la 
predarea ștafetei de președinte al Despărță-
mântului ASTRA Năsăud de către profesorul 
Ioan Seni, după 30 de ani de activitate pro-
digioasă, unei tinere năsăudence valoroase, 
dr. Maria Nistor.
            Impresiile mele despre acest eveni-
ment le-am consemnat în articolul ”ASTRA 
Năsăud la ora bilanțului și a unui nou înce-
put”. Domnul profesor Ioan Seni a rămas, 
cum era și firesc, președinte de onoare al 
Despărțământului ASTRA Năsăud.
            Ioan Seni a susținut acțiunile dr. Gh. 
Traian Neamțu, membru fondator al  Despăr-
țământului ASTRA Năsăud, de a dona mai 
multe busturi comunităților din despărțămân-
tul năsăudean și nu numai. Fiul meu, prof. 
Radu-Florin Giurgiu mi-a spus că și în cur-
tea Școlii Gimnaziale Chiuiești, județul Cluj, 
s-a dezvelit un asemenea bust al lui Mihai 
Eminescu.  Lupa Capitolina din centrul mu-
nicipiului Dej provine tot dintr-o asemenea 
donație.
            Fiind moț din Țara Zarandului , co-
muna mea natală fiind situată între Vidra de 
Sus , unde s-a născut Avram Iancu și Baia 
de Criș, unde a murit în 1872, m-am bucurat 
să aflu că profesorul Ioan Seni a participat 
activ și la dezvelirea bustului lui Avram Iancu 
din Năsăud.
            Amintim și câteva dintre cărțile scrise 
de profesorul Ioan Seni, ca unic autor sau în 
colaborare. Printre acestea, un loc important 
îl ocupă ” Dicționarul culturii și civilizației  po-
pulare al județului Bistrița-Năsăud”, volumul 
I, ” Țara Năsăudului ”, Editura Napoca Star, 
Cluj-Napoca, 2010, ”Academia Română la 
150 de ani (1866-2016), Academicienii nă-
săudeni”, Editura Napoca Star, Cluj-Napoca, 
2016, ”Centenar 1918-2018. Năsăudeni pe 
coordonatele Primului Război Mondial și ale 
Marii Uniri”, Editura Napoca Star, Cluj-Napo-
ca, 2016, ”ASTRA Năsăudeană Rediviva 25 
de ani. Pagini monografice”, volumul I (1990-
2014), Editura Napoca Star, Cluj-Napoca, 
2016 și altele.
            Activitatea editorială a profesorului 
Ioan Seni este mult mai vastă, după cum a 
fost și cea publicistică. A condus publicații și 
este colaborator la multe altele.De fiecare 
dată a slujit istoria și spiritualitatea năsău-
deană, Țara Năsăudului fiind un spațiu miri-
fic, unde locuiesc oameni minunați, românii 
năsăudeni,  care au fost  prezentați atât de 
frumos în operele celor doi iluștri reprezen-
tanți ai Năsăudului: Liviu Rebreanu și Geor-
ge Coșbuc.
            Sunt convins că și acum, când 
este președinte de onoare al Despărțămân-
tului ASTRA Năsăud, profesorul Ioan Seni 
va pune la dispoziția comunității năsăudene  
cunoștințele vaste și bogata experiență de 
viață a Domniei Sale.
            Domnule Profesor Ioan Seni, do-
rim să aveți parte de cât mai multe aniver-
sări, alături de familie și de concitadinii din          
Năsăud - ” Orașul Academicienilor”, ” Orașul 
Școalelor” și ” Orașul Florilor” !

Prof. Gheorghe Giurgiu, membru ASTRA 
Dej, Despărțământul ” Dr. Teodor Mihali”
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Breviar astrist pe luna decembrie 2020
 1 Decembrie (marți) ZIUA NAȚIONALĂ A ROMÂNIEI,  ziua  cea mai importantă a 
națiunii, pătrunsă de eroism, curaj, patriotism, idealuri și jertfă pentru independența neamu-

lui, a fost sărbătorită de Asociațiunea Astra Năsăud prin depunerea unei coroane de flori la 
Monumentul Eroilor situat în parcul Central al orașului Năsăud. 
  Evenimentul a fost organizat de Cercul Astra oraș Năsăud, d-na Floarea Pleș  - pre-
șed. Cercului, cu un număr restrâns de astriști, aproximativ 17-20 persoane: Maria-Mihaela 
Nistor  - președ. Despărțământului Astra Năsăud,  Floarea Pleș - președ. Cercului Astra oraș, 
Ioan Seni  - președ. de onoare a Despărțământului Astra, Ioan Mititean  - președ. Ligii Scrii-
torilor filiala Năsăud, Ionuț Nistor - managerul Casei de Cultură, Romulus Berceni, Gheorghe 
Pleș, Ioan Boțan, Lucreția Mititean, Ovidiu Maghiar, Livia Gavrilaș, Georgică Andriescu, Emi-
lian Puițău, Veturia Guzu, Floarea Tămaș și cei doi preoți parohi de la Catedrală, Florin Rusu 
și Lucian Greabu. 
  Dacă cu un an în urmă parcul era plin de oameni, plini de entuziasm și bucurie, 
ascultând cu atenție mesajul primarului orașului, înfrumusețat apoi de șirul depunerilor de 
coroane de flori de către toate instituțiile și întreprinderile din oraș și de un scurt program 
artistic, anul acesta pandemia - coronavirus 19, a  stricat totul.
  S-au depus coroane de flori doar de către Primărie și Consiliul Local în frunte cu 
primarul nou ales Dorin Vlașin și de către Asociațiunea Astra oraș Năsăud, la ore diferite 
pentru a evita aglomerația. 
  S-a reușit totuși, în grabă, cu măștile pe față, să se transmită salutul tradițional „La 
mulți ani!” și „Trăiască România” și să se realizeze 1 - 2 poze de grup.
  Ziua de 1 Decembrie este și Ziua Națională a Astrei, astfel că, sub sceptrul Sfân-
tului Ierarh Andrei Șaguna,  primul președinte al Astrei Naționale, ca o binecuvântare sfântă 
Asociațiunea va merge mai departe în istoria și cultura poporului român și va fi întotdeauna 
un sprijin națiunii române.  
   3 decembrie (joi). În virtutea relațiilor de prietenie și colaborare cu astriștii de peste 
Prut Republica Moldova, în ziua de 3 decembrie a.c. a avut loc o convorbire telefonică între 
președ. Cercului Astra oraș Năsăud - Floarea Pleș și președ. Despărțământului Astra Flo-
rești  - Zenoida Mardalac. Cu acest prilej aveam să aflăm bucuria prietenilor de peste Prut 
determinată de instalarea la Florești Republica Moldova a unui Protopop român, în persoana 
preotului Marian Grigore de la Iași. Cercul Astra oraș Năsăud împărtășește bucuria astriștilor 

din Florești și Soroca fiind convinși că relațiile dintre cele două entități pe linie de cultură și 
spiritualitate creștină vor fi din cele mai bune și mai frumoase. 
  18 decembrie (vineri).  Cercul Astra Rebrișoara prin persoana vicepreședintelui 
Leon Catarig, a organizat o Lansare de carte, cu invitați de la Cercul Astra oraș Năsăud, în 
condițiile respectării regulilor impuse de pandemie: Ioan Mititean  - președ. Ligii Scriitorilor 
filiala Năsăud,  Ioan Seni - președ. de onoare a Despărțământului Astra, Floarea Pleș  - 
președ. Cercului Astra oraș Năsăud, Lucreția Mititean,  Ioana Lăpușneanu, Ovidiu Maghiar 
și Marius Chiuzan - jurnalist, producătorul emisiunii Bistrița News, majoritatea sunt scriitori 
membrii ai Ligii filiala Năsăud. 
  O lansare de carte surpriză, realizată de tată și fiică, fără să știe unul de celălalt, 
creațiile fiind individuale, proprii, pe măsura talentului și înclinațiilor date de Dumnezeu.  
   Leon Catarig - autor, își lansează cartea „Patriei mele” scoasă de sub tipar în anul 
2020 la Editura Ecou Transilvan Cluj-Napoca. 
 Dorina Catarig (debut), își lansează cartea „Poveste de Crăciun” vol.I, scoasă de 
sub tipar în 2020 la Editura „George Coșbuc” Bistrița,  lansare la care participă d-na Laura 
Munteanu Cârcu din partea editurii, care a prezentat cartea.
  Despre autori și cărțile lor de suflet, cărți în care patriotismul, dragul de Limbă ro-
mânească, dragul de oameni, de port, tradiții, prietenii etc., si-au dat cu părerea Ioan Miti-
tean, Ioan Seni, Floarea Pleș,  Nicolae Lup, Lucreția Mititean, Ioana Lăpușneanu și Leonard 
Catarig, fiul Dorinei (adoptat) a cărui discurs a impresionat prin maturitatea expunerii, modul 
cum și-a apreciat bunicul și mama,  mulțumindu-le pentru felul cum a fost crescut și educat 
în familie, o educație aleasă, plină de sentimente umane și drag pentru cultura românească.
   „Bunicul și mama au scris cele două cărți, au muncit mult și au ținut secretă preo-
cuparea lor, îi felicit!”
  Autorii, s-au bucurat de aprecierile celor care și-au dat cu părerea prin pledoariile 
expuse, despre operele lor literare – mulțumindu-le.
  De Crăciun 
  De obicei în cursul lunii decembrie astriștii erau invitați la Concertele de Colinde 
organizate de Casa de Cultură, de școlile din Năsăud, precum și la Festivalul de Colinde 
de pe Valea Ilvelor, anul acesta ar fi fost a XXV-a ediție cu desfășurare la Măgura Ilvei, în a 
cărui  reușită era implicat și Despărțământul Astra Năsăud, dar din păcate, din cauza stării 
de pandemie în care ne aflăm, evenimentele au fost anulate.
  În schimb, la Năsăud, în zilele de 25 și 26 decembrie au răsunat Colindele în toate 
bisericile din oraș. 
  Oamenii au mers în număr 
mare la biserică, respectând pe cât po-
sibil regulile impuse de pandemie (cu 
măști și cu păstrarea distanței). Nu au 
putut fi opriți, au participat la Concertele 
de Colinde organizate în cele două mari 
biserici, și au colindat alături de artiști, 
aducând prin colindele lor inspirație din 
tradițiile locului, din creațiile populare, cu 
tentația rugăciunii, a cântecului religios, 
cinstire și laude  nașterii Lui Isus Hristos, 
cea mai mare sărbătoare creștină care 
dăinuie de mii de ani și va dăinui mereu. 
  - În Catedrala din Năsăud  - Bi-
serica Nr.1 ortodoxă păstorită de preoții 
Florin Rusu și Lucian Greabu (astriști), 
în prima zi, ne-a încântat sufletele artista 
de muzică populară Oana Matei năsău-
deancă, răsplătită prin aplauze și alătu-
rarea sutelor de oameni la Colindul „Ce 
vedere minunată”.
  Apoi, a doua zi, grupul folk „Ar-
madia” cantautor Sorin Găzdac, grup 
format din cântăreți, proveniți din Corul 
bisericii, pe 4 (patru)  voci, „DEISIS”, in-
structor și dirijor renumitul profesor de 
muzică Cornel Pop, care a predat șta-
feta de dirijor, astristului George Cârcu 
- diac.
  Din grupul folk au făcut parte: Sorin Găzdac, Gavril Vaida, Ioan Frieș, Dorina Buia, 
Alexandra Grumezia, Laura Pop, Mariana Sturz, toți sunt membri ai Cercului Astra oraș Nă-
săud, oameni care știu ce înseamnă cultura și ce înseamnă sărbătorile creștine tradiționale. 
  - La Biserica Nr.2 „Sf. Constantin și Elena” din Năsăud,  păstorită de pr. paroh dr. 
George Celsie (astrist), în care funcționează renumitul cor „LAUDAȚIO”, având instructor și 
dirijor tot pe prof. Cornel Pop, care a instruit ca dirijor pe Dumitru Buhai – diac, au creat ace-
eași atmosferă de sărbătoare de Crăciun prin concertul susținut în fața enoriașilor prezenți la 
biserică, locul în care prin rugăciune și colinde este întâmpinată și cinstită nașterea Lui Isus 
Hristos.
  Colindele sunt zestrea noastră spirituală, dominate de înțelepciune, de spiritul bu-
nătății, întrajutorării, prieteniei, colaborării, toate consfințind evoluția și rostul vieții zidită de-a 
lungul veacurilor pe credința în Dumnezeu. 

Floarea Pleș
Președ. Cerc Astra oraș Năsăud


